
نوشـــتن از معضل آلودگی هوا هم دیگر تکراری شده؛ چالش محیط 

یستی که دیگر همزمان با فصل سرما مهمان هر ساله شهر های مختلف  ز

کشور شده است. از دست دادن زمان برای مقابله با آلودگی هوا کار 

را به جایی رســـانده که امروز دیگر بیرون کردن این مهمان با قدم های 

نامبارکش از شـــهر ها به امر غیرممکن تبدیل و تنها امید خلاصی از 

آن وزش باد اســـت. امیدی موقتی که هر بار بعد گذشت حتی چند 

ســـاعت از پایان وزش باد، دوباره سروکله ابر های سیاه دود در بالای 

ســـر مردم پدیدار می شـــود. با وجود اینکه در چند سال اخیر با رشد 

فناوری هـــا تصور عموم مردم آن بود کـــه با کمک علم و تکنولوژی 

یه ها از دود آن  جدید می توانند راه نجاتی از تنگی نفس و پر شـــدن ر

یبایی ها پیدا کنند، اما در واقعیت فناوری های امروز  هم در فصـــل ز

نتوانســـته دردی از این حوزه البته در کشور ما دوا کند. موضوعی که 

بط برای  دلیل اصلی اش را شاید بتوان نبود همتی از سوی مسئولان ذیر

به کارگیری فناوری های جدید تولید شده در عرصه های مختلف برای 

کاهش آلودگی هوا دانست. اتفاقی که شاید نمود عینی آن را بیشتر در 

صنعت خودروسازی می توان پیدا کرد؛ همان صنعتی که نقش مهمی 

در ایجاد آلودگی هوا دارد. 

 کارشناسان معتقدند  توانمندی های داخلی می تواند پاسخگوی چالش کیفیت هوا باشد 

زور فناوری به آلودگی می رسد 
گر بخواهید! ا

رئیس هیئت مدیره شرکت فناوری های پایش آلودگی هوا و آب و سامانه های انرژی )فن پایا(: 

عزمی برای استفاده از فناوری با هدف کاهش آلودگی هوا وجود ندارد
علیرضـــا نورپـــور، عضـــو 

هیئت علمی دانشگاه تهران و 

رئیـــس هیئت مدیره شـــرکت 

فناوری های پایش آلودگی هوا 

و آب و سامانه های انرژی )فن 

پایا( که 28 ســـال در عرصه 

آلودگی هـــوا فعالیت کرده در 

گفت وگـــو با »فرهیختگان« با بیان اینکه ما تنها شـــرکتی هســـتیم که 

ایستگاه های سنجش آلودگی هوا را در کشور تولید می کنیم، گفت: »ما 

در این شـــرکت توانسته ایم 8 محصول دانش بنیان دستگاه اندازه گیری 

آلایندگی خروجی اگزوز خودرو ها، دستگاه اندازه گیری آلایندگی گاز ها 

و ذرات خروجی از دودکش صنایع و کارخانه ها، دســـتگاه اندازه گیری 

آلایندگی گازی و ذرات معلق در هوا، دســـتگاه اندازه گیری آلایندگی 

صوتی و بویایی را تولید کنیم که نقش مهمی در سنجش میزان آلایندگی ها 

در کشور دارد.« 

او افزود: »مسئله اصلی درباره آلودگی هوای کشور آن است که از حدود 

2 دهه پیش بحث ریزگرد ها را در داخل کشـــور شاهدیم که دلیل ایجاد 

آن بخشـــی به کانون های داخلی و بخشـــی هم به کشور های خارجی 

برمی گردد. همچنین حدود یک دهه هم می شود که بحث وارونگی هوا 

رو شـــاهد هستیم. با وجود اینکه این پدیده همیشه وجود داشته اما طی 

10 ســـال اخیر بسیار حاد شده است. در این پدیده شاهد آن هستیم که 

در آن دیگر توده های هوا از ســـطح زمین بلند نمی شود، هر چه آلودگی 

تولید می شـــود در همان جا باقی می ماند و تنها راهکار حل این معضل 

هم وزش باد خواهد بود.« 

رئیس هیئت مدیره شـــرکت فناوری های پایـــش آلودگی هوا و آب و 

سامانه های انرژی )فن پایا( با بیان اینکه چطور می توان از وقوع آلودگی 

هوا و رسیدن به مرحله فعلی جلوگیری کرد، گفت: »تنها کاری که باید 

انجام دهیم، آن اســـت که جلوی تولید آلودگی هوا را از منبع بگیریم و 

در غیـــر این صورت بعد از تولید آلودگی دیگر نمی توانیم کاری برای از 

بین رفتن آن انجام دهیم. نگاه کنید وقتی امروز خودرو هایی داریم که با 

تکنولوژی 40 سال پیش فعالیت می کنند و بیش از 90 درصد خودرو های 

داخل هم همین وضعیت را دارند، دیگر نمی توان انتظار تغییر شـــرایط 

را داشـــت. متأسفانه تکنولوژی تولید خودروی ما منسوخ شده است و 

علاوه بر اینکه میزان آلودگی تولیدی از سوی آن ها بالاست، بلکه میزان 

مصرف سوخت شان نیز 2 برابر متوسط جهانی است.« 

نورپور بیان داشـــت: »در گذشـــته وضعیت آلودگی هـــوا تنها برای 

کلانشهر های ما بود اما امروز این مسئله به شهر های کوچک و متوسط 

ما هم کشیده شده است به طوری که در سال گذشته حتی در شهر قزوین 

که جزء شـــهر های بسیار تمیز کشور است هم شاهد تعطیلی مدارس 

بودیم و این مسئله نشان می دهد وضعیت هر سال بدتر شده است.«

 

   باید منبع تولید آلودگی هوا را 

در کشور از بین ببریم 
رئیس هیئت مدیره شـــرکت فناوری های پایـــش آلودگی هوا و آب و 

سامانه های انرژی )فن پایا( اظهار داشت: »تنها راهی که برای حل این 

مشـــکل وجود دارد، آن است که در مبدا تولید آلودگی چه منابع ساکن 

که شامل صنایع و مراکز تجاری می شود و حتی منازل، وضعیت را بهبود 

بخشیم. امروز میزان مصرف گاز در منازل هم به نسبت دو دهه گذشته 

بسیار بیشتر شده است. یعنی امروزه هر ساختمان ما شبیه به یک نیروگاه 

فسیلی بسیار کوچک عمل می کند و وقتی این آلودگی ها از سوی منابع 

ســـاکن و متحرک که همان خودرو ها هستند، تولید شده و در مقابل نیز 

شـــاهد پدیده وارونگی هوا هستیم، تنها اتفاقی که می افتد آن است که 

وضعیت هر روز بدتر می شـــود. نکته دیگر این است که در فصول سرد 

سال میزان رطوبت هم بالاتر می رود و همین مسئله شرایط آلودگی را بدتر 

می کند. اینکه تصور می شود با بارش باران یا برف وضعیت بهتر می شود، 

نگاه اشتباهی است؛ چراکه تنها عامل حل این معضل باد است.« 

او دربـــاره چرایی عدم نقش آفرینی فناوری های روز در کاهش آلودگی 

هوای کشور گفت: »ما مسئله ای در تولید فناوری های روز نداریم، اما 

معضل اصلی بحث اســـتفاده از آن هاست؛ چراکه امروز از هیچ کدام 

از فناوری های جدید در تولید خودرو هایمان استفاده نمی کنیم. امروز 

چند درصد از خودروهایمان از کاتالیست کانورتور استفاده می کنند؟ 

چند درصد خودرو های ما نســـل جدید به معنی واقعی بوده و مصرف 

سوخت شـــان کم است یا میزان تولید آلایندگی هایشان استاندارد های 

جهانی را می تواند پاس کند؟ اینها موضوعی نیست که نادیده بگیریم و 

انتظار داشته باشیم مشکل کشور در این حوزه حل شود.« 

نورپور با بیان اینکه امروز بیش از 30 میلیون فقط موتورسیکلت در تهران 

داریم که تجمع شان در مناطق مرکزی بیشتر است، افزود: »تغییر اقلیم 

در کشـــور امروز دیگر فراتر از کلانشهر ها رفته تا جایی که در شهر های 

کوچک هم تنها با کمی تغییر در وضعیت هوا، می بینیم که به ســـرعت 

حد آلودگی هوا از میزان مجاز هم بیشـــتر می شـــود. تا جایی که حتی 

کارشناسان ما در اداره محیط زیست هم از این مسئله تعجب می کنند؛ 

در حالی که این وضعیت هر سال بدتر می شود و دلیلش هم این است 

که فکری به حال رفع منابع تولید آلودگی هوا نمی شود.« 

رئیس هیئت مدیره شـــرکت فناوری های پایـــش آلودگی هوا و آب و 

ســـامانه های انرژی )فن پایا( با بیان اینکه توســـعه ناوگان حمل و نقل 

عمومـــی را می توان به عنوان یکـــی از راهکار هایی که بار ها هم به آن 

اشاره شده، برای رفع بخشی از آلودگی هوا به حساب آورد، گفت: »اما 

با توجه به اینکه امروز دیگر شـــاهد گسترش آلودگی هوا به شهر های 

کوچک هســـتیم باید عنوان کرد که تا بحث وضعیت تولید خودرو های 

ما سروســـامان پیدا نکند، خیلی نمی توان شاهد اتفاق خاصی در این 

زمینه بود. ببینید امروز نزدیک به 30 درصد از خودروهای ســـواری ما 

را پراید تشـــکیل می دهد در حالی که این پروژه حتی در همان سال 72 

که در کشور شروع شد نیز به عنوان یکی از پروژه های منسوخ شده دنیا 

محسوب می شد.«

   از فناوری های روز برای سنجش آلودگی هوا 
استفاده می کنیم

او گفت: »امروز ما در حوزه ســـنجش بخش خصوصی کم دستش باز 

شـــده و سازمان محیط زیست و سازمان استاندارد و معاونت علمی و 

فنـــاوری و اقتصاد دانش بنیان از این حـــوزه حمایت می کنند که اتفاق 

خوبی به حســـاب می آید. همچنین ما در این شرکت دستگاه آنالیز گاز 

خودروها را تولید کرده و یا ایستگاه های سنجش آلودگی هوا را بر اساس 

استاندارد های اروپایی تولید می کنیم. واقعیت آن است که امروز هر چه 

به بحث سنجش و پایش آلودگی هوا مربوط است را بومی سازی کرده ایم. 

اما مشکل ما بحث کنترل در منبع است که به صنعت خودرو برمی گردد 

و آن ها هم از فناوری های روز استفاده نمی کنند.« 

نورپور بیان داشت: »مشکل اصلی ما این است که در بحث خودروسازی 

 نیازمند یک برخورد جدی حکومتی 
ً
تعارض منافع شدید داریم و عملا

هستیم که بتوانیم جلوی این اتفاق را بگیریم. واقعیت آن است که بخش 

خصوصی در تولید فناوری های جدید مشکلی ندارد، اما درد بزرگ ما 

صنعت خودرو است که هیچ مسئولی هم از پس آن برنمی آید. شما نگاه 

کنید سهامداران شرکت های بزرگ خودروسازی کشور کیست؟ نگاه کنید 

وقتی تامین کننده قطعه و فروشنده نهایی خودرو همگی ذیل یک شرکت 

 تمایلی به هزینه کرد در حوزه R&D ندارند و ترجیح 
ً
هســـتند، طبیعتا

می دهند با همان قالب ها و فناوری های 40 سال پیش کار را پیش ببرند. 

تا مشکل این حوزه حل نشود با تعطیلی مدارس و دانشگاه ها و کارخانه ها 

کاری از پیش نمی رود.«  رئیس هیئت مدیره شرکت فناوری های پایش 

آلودگی هوا و آب و سامانه های انرژی )فن پایا( با بیان اینکه در گذشته 

آلودگی هوا را تنها در کلانشـــهر ها داشتیم، تصریح کرد: »در آن برهه با 

اعمـــال برخی طرح ها مانند LEZ را اجرایی می کردند اما امروز دیگر 

به کارگیری چنین طرح هایی فایده ندارد و دلیلش هم این اســـت که هم 

تعداد خودرو ها بیشتر شده و هم خودرو ها مناسب نیستند.« 

او با بیان اینکه نتایج سنجشی که از سوی شرکت ما صورت می گیرد را به 

سازمان محیط زیست ارائه می کنیم، خاطرنشان کرد: »وقتی که جلوی 

 ارائه این نتایج هم کاری 
ً
واردات خودروهای خارجی گرفته شده، عملا

از پیش نمی برد. امروز هر شـــرکت تولیدی خودرو در کشور ما نزدیک 

 
ً
به 500 تا هزار لیفتراک در اختیار دارد؛ این مسئله نشان می دهد اصلا

بحث آلودگی برای آن ها مهم نیست و فقط هم اعلام می کنند که در حال 

 چرا باید این روند را ادامه دهیم؟ این صنعت 
ً
زیان دهی هســـتند؛ اصلا

برای کشور ما تنها خسارت بار است که یکی از آن ها آلودگی هواست.« 

نورپور با بیان اینکه ما توانایی تولید فناوری هایی مانند سنسور اکسیژن 

باکیفیت و یا کاتالیســـت کانورتر را در سطح استاندارد های جهانی در 

دانشگاه ها و شرکت های دانش بنیان مان داریم، اما عزمی برای استفاده از 

آن ها وجود ندارد، افزود: »عمده خودرو های داخلی سنسور اکسیژن شان 

 چند درصد کاتالیست کانورتر 
ً
خراب است و عملکرد معیوب دارند؛ اصلا

ما استاندارد است؟ دلیلش هم این است که در تولید این کاتالیست ها 

مواد گران قیمتی به کار گرفته می شود و به همین دلیل کمتر از یک پنجم 

میزان استاندارد مواد در آن به کار گرفته می شود.« 

رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشت: 

تجهیزات ساخت دانش بنیان ها می تواند نیاز داخلی را برطرف کند
 عباس شاهسونی، رئیس گروه 

ســـلامت هـــوا و تغییر اقلیم 

وزارت بهداشـــت، عضـــو 

هیئت علمی دانشـــگاه علوم 

پزشکی شهید بهشتی و معاون 

مرکز تحقیقات کیفیت هوا و 

تغییر اقلیم، پژوهشکده علوم 

بهداشتی و محیط زیست دانشگاه گفت: »خوشبختانه ما شرکت های 

دانش بنیانی را در کشور داریم که در بحث سنجش آلایندگی ها، امکان 

رصد و ســـنجش انواع مختلف آلایندگی را هم در ذرات و هم گاز ها 

را در هوای شهر ها و هم خروجی دو دودکش صنایع دارند، اما این را 

هم نباید فراموش کرد که شرکت های دانش بنیان نوپا بوده و اگر بخواهیم 

آن ها را با برند های مطرح دنیا در این حوزه مقایســـه کنیم، کار درستی 

نیســـت.« او در توضیح بیشـــتر این افزود: »تجهیزات ساخته شده از 

سوی شرکت های دانش بنیان فعال در بحث مقابله با آلودگی هوا طبیعتا 

پا بودن از دقت جهانی برخوردار نیســـت اما با توجه به  بـــه دلیل نو

امکانات و مقتضیاتی که در دســـت این شـــرکت ها وجود دارد، باید 

عنوان کرد تجهیزات ساخت آن ها می تواند نیاز داخلی کشور را برطرف 

کند و این مسئله مهمی اســـت. البته ما شرکت های دانش بنیان های 

لاینده در صنایع و  بی را هم در حوزه تولید دســـتگاه های کنترل آ خو

هـــم تصفیه هوا برای منازل را داریم که کیفیت تجهیزات تولیدی آن ها 

حتی از دســـتگاه های وارداتی هم بالاتر است.« رئیس گروه سلامت 

هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشـــت دربـــاره چرایی عدم نقش آفرینی 

تولیدات شـــرکت های دانش بنیان در کشور برای مقابله با آلودگی هوا 

اظهار داشت: »مسئله اصلی این است که صنعت و بخش های مربوط 

باید به سراغ این شرکت ها رفته و توانمندی آن ها استفاده کند. واقعیت 

آن اســـت مشکل اصلی ما بحث ارتباط بین صنعت و دانشگاه است؛ 

چرا که هنوز نتوانسته ایم به درستی این موضوع را محقق کنیم.« معاون 

مرکز تحقیقات کیفیت هوا و تغییر اقلیم، پژوهشـــکده علوم بهداشتی 

و محیط زیســـت دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان اینکه 3 

ســـال از راه اندازی این مرکز می گـــذرد، تصریح کرد: »در این مدت 

کاری که صورت گرفته و اســـتفاده خوبی هم از آن شده کمی سازی 

اثرات بهداشتی و خسارت اقتصادی مناطق منتسب به آلودگی هواست 

که مورد اســـتقبال وزارت بهداشت و سیاستگذاران واقع شده و امروز 

به عنوان یک مرجع در اعلام هم مناطق منتســـب و هم خسارت های 

اقتصادی هستیم.« 

شاهســـونی بیان داشت: »کار دیگری که صورت گرفته بررسی ردپای 

کربن در مراکز بهداشـــتی و درمانی بوده است که آن هم جزء کار هایی 

است که برای اولین بار در کشور صورت گرفته و این اتفاق سال گذشته 

و امســـال دنبال شده اســـت. واقعیت اینکه این مراکز در دنیا جزء 5 

تولیدکننده اول کربن هستند ولی تا امروز تخمینی از میزان کربن تولیدی 

این مراکز وجود نداشته و ما نیز توانستیم میزان کربن تولیدی را در برخی 

مراکز محاسبه کرده و نرم افزاری هم در این زمینه بومی کرده ایم. البته این 

کار به صورت پایلوت در چند بیمارستان و مرکز بهداشت درمانی صورت 

گرفته و چون به صورت کشـــوری نبوده نمی توانم آمار قطعی از آن ارائه 

بدهم.« او خاطرنشان کرد: »راه اندازی پروفایل سلامت و تغییر اقلیم 

برای کشور را با همکاری وزارت بهداشت و سازمان جهانی بهداشت 

ایجاد کردیم که این پروفایل وضعیت تغییرات را بررسی می کند. البته 

 تولید شواهد و مستندات است که نشان دهیم 
ً
رسالت این مرکز عمدتا

این آلاینده ها روی سلامت چه اثراتی دارند؟ البته ما کار های دیگری 

مانند مطالعه روی آلاینده ذرات، گاز ها و میکروپلاســـتیک ها را دنبال 

می کنیم اما واقعیت آن اســـت که هنوز نتوانسته ایم این فناوری ها را به 

حوزه اجرا متصل کنیم، دلیلش هم نبود ارتباط بین صنعت و دانشـــگاه 

است. واقعیت آن اســـت که امروز به نقطه ای رسیدیم که حتی وقتی 

محصـــولات خوبی هم در بحث کنترل آلاینده ها داریم نمی توانیم از 

آن ها استفاده کنیم.« 

صندوق قرض الحسنه جهاد دانشگاهی 
تقویت می شود

حسن مسلمی نایینی، رئیس جهاد دانشگاهی روز گذشته در نشست 

کیدات  خبری نخستین گردهمایی خیرین دانشگاهی گفت: »یکی از تأ

احکام و آیات قرآن توجه به مســـائل مربوط به پرداخت قرض الحسنه 

اســـت که در قرآن معادل قرض به خداوند معرفی شده است.« وی 

افزود: »جهاد دانشـــگاهی به عنوان یک نهاد انقلابی همواره بر حل 

یان و قشر تحصیل کرده  مشکلات فرهنگی به ویژه مشکلات دانشجو

کید ویژه ای داشته است.« رئیس  که آینده ســـازان کشور هســـتند تأ

جهاد دانشـــگاهی گفت: »در همین راستا صندوق قرض الحسنه ای 

با همکاری بخش خصوصی برای پرداخت وام های قرض الحســـنه 

تأسیس شده است. هدف از راه اندازی این صندوق ترویج و گسترش 

فرهنگ قرض الحسنه است و اعتبارات این صندوق به آسانی در اختیار 

یان قرار می گیرد.« مســـلمی نایینی با اشاره به راهکار های  دانشـــجو

یت منابع مالی این صندوق بیان کرد: »جهاددانشـــگاهی به دنبال  تقو

استفاده از بودجه های عمومی و جلب مشارکت خیرین برای افزایش 

منابع مالی صندوق است که خوشبختانه ظرفیت های مناسبی در این 

حوزه وجود دارد.« 

ستاد فرمان اجرایی کشور 500 میلیارد تومان اعتبار 
برای تکمیل خوابگاه های متأهلی تخصیص داد

ســـیدپرویز فتاح، رئیس ستاد اجرایی فرمان امام در مراسم امضای این 

کید بر ضرورت تســـهیل و ترویج ازدواج آسان جوانان  تفاهم نامه با تأ

و تأمین زیرســـاخت های لازم برای ارتقـــای کیفیت زندگی و تحصیل 

دانشـــجویان متأهل، گفت: »در این تفاهم نامه با اولویت رسیدگی به 

مناطق محروم مقرر شـــد کار تکمیل هزار واحـــد خوابگاه متأهلی با 

پیشـــرفت فیزیکی حداقل ۶0 درصد آغاز شـــود.« او با بیان اینکه این 

دومین تفاهم نامه همکاری این ستاد با وزارت علوم است، افزود: »اولین 

تفاهم نامه همکاری برای ســـاخت 1۶ خوابگاه دانشجویی دخترانه با 

ظرفیت 4 هزار تخت بود که با اتمام ســـاخت و بهره برداری از خوابگاه 

 این تفاهم نامه به پایان می رسد.« وی 
ً
دانشجویی استان هرمزگان عملا

ادامه داد: »در این تفاهم جدید اولویت ما این اســـت که خوابگاه های 

نیمه تمام مناطق محروم کشور تکمیل شوند تا در راستای مأموریت اصلی 

ستاد اجرایی فرمان امام حرکت کرده باشیم.«  سیدپرویز فتاح با اشاره به 

تأمین اعتبار 5٠٠ میلیارد تومانی ســـتاد اجرایی فرمان امام برای تکمیل 

این واحد های خوابگاه های متأهلی، خاطر نشان کرد: »براساس توافق و 

برنامه ریزی انجام شده این واحد ها در طی دو سال تکمیل خواهند شد.« 

رؤیت پذیری برون داد های علمی 
به دلیل حملات سایبری کاهش پیدا کرده است

صمد نژادابراهیمی، مدیر کل سیاست گذاری و برنامه ریزی امور پژوهشی 

وزارت علوم در گفت وگو با ایسکانیوز درباره عدم رؤیت پذیری مقالات 

علمی پژوهشـــگران ایرانی اظهار کرد: »وقتی یک مقاله علمی منتشر 

می شود باید در توئیتر، لینکدین و سایر شبکه ها هم رسانی شود. گوگل 

به این شبکه ها دسترســـی دارد و می تواند آثار پژوهشگران ایرانی را در 

معرض دید قرار دهد. متأسفانه به دلیل حملات سایبری که در سال های 

اخیر اتفاق افتاده است IT دانشگاه ها و کشور محدودیت هایی را ایجاد 

کرده اند تا از آن حملات جلوگیری کنند. مواردی از این دســـت باعث 

می شود که رؤیت پذیری برون داد های علمی ایران کاهش پیدا کند.« او 

گفت: »مانع دیگر نبود آموزش های لازم برای پژوهشگران است. معاونت 

پژوهشـــی برنامه خوبی در این حوزه دارد که به پژوهشگران کمک کند 

چگونه مقالات خود را در معرض دید عموم قرار دهند. سالانه ۶0 هزار 

مقاله در نشریات داخلی کشـــور منتشر می شود. این مقالات باید در 

پلتفرم های مختلف دنیا، همرسان شوند. برخی نشریات استاندارد های 

نشر پایینی دارند و به همین دلیل موتور های جست وجو نمی توانند این 

مقالات را بخوانند.«
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